
5
خبر ویژه خبر

اقتصاد

 در همایش ملی تقدیر از چهره های ماندگار 
راه و شهرسازی و کارآفرینان برتر

تقدیر از سازمان منطقه آزاد کیش 
ســازمان منطقه آزاد کیش موفق به کسب دو  �

رتبه برتر همایش ملی تقدیر از چهره های ماندگار و 
کارآفرینان برتر راه و شهرسازي (جایزه دادمان) شد.
به گزارش روابط عمومي ســازمان منطقه آزاد 
کیــش، در همایش تقدیر از چهره هــای ماندگار و 
کارآفرینــان برتر راه و شهرســازی کشــور با عنوان 
جایزه دادمان که عصر چهارشــنبه، ۱۸ اســفند، با 
حضور مســئولان عالی رتبه کشوری و نخبگان این 
صنعت در سالن اجلاس ســران تهران برگزار شد، 
جوایز برتر در حوزه هاي «معماری و شهرسازی» و 
«ابنیه و ساختمان» به مونسان، مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش، اهدا شــد. در این همایش ملی 
که با هدف شناسایی، انتخاب و تقدیر از سازمان ها، 
شرکت ها و مهندســان برتر در زنجیره ارزش راه و 
شهرســازی و ترویج فرهنگ خودارزیابی و توسعه 
و آمــوزش مفاهیــم ســرآمدی و کیفیــت برگزار 
شــد، جایزه برتر اعضای شــورای سیاست گذاری با 
عنوان جایــزه دادمان به ۲۱ نخبه و طرح برتر اهدا 
و از چهار چهره مانــدگار با اهدای تندیس دادمان 
قدردانــی شــد. در این همایش طرح ســاماندهی 
و توانمندســازی بافــت بومی ســفین قدیم کیش 
در حوزه «معماری و شهرســازی» به عنوان طرح 
برتر در ســطح مشــارکت محلی و توانمندسازی و 
همچنین پروژه مدیریت جامع فاضلاب جزیره زیبای 
کیش، تحقق توســعه پایدار مروارید خلیج  فارس 
به عنوان طرح برتر در ســطح نیاز سنجی منطقه ای 
و آینده پژوهی در حوزه «ابنیه و ساختمان» شایسته 
تقدیر معرفي شدند و از مونسان براي اجراي موفق 
این طرح ها با اهداي دو جایزه دادمان قدرداني شد.
جایزه دادمان نمادی اســت در راستای تجلیل 
از نخبــگان و آثــار برتر حوزه راه و شهرســازی و 
ارتقای کیفیــت فعالیت های موجود در این حوزه 
و برای تقدیر از کسانی است که به معنای واقعی 
در این بخش ها فعالیت می کنند.  عباس آخوندی، 
وزیر راه و شهرسازي، با اشاره به اینکه همه افراد 
جامعــه در برابر محیــط زندگی و اطــراف خود 
مسئول هستند، گفت: برگزاری جایزه دادمان بدون 
وابستگی به بخش های دولتی بهترین معیار برای 
سنجش توجه مهندسان کشور به مسئولیت های 
اجتماعــی و تقویت توانمندي هاي کشــور در این 

عرصه است.
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مردوخی از تهدید جدی صندوق ها با اجرای ناقص طرح تحول سلامت می گوید

اَبَر  بحران در انتظار صندوق های بازنشستگی
ندا عبداللهی: وضعیت صندوق های بیمه گر، مناسب 
نیســت. این را کارشناســان اقتصــادی و اجتماعی و 
مســئولان، به ویژه علی ربیعــی، وزیر رفــاه و احمد 
میدری، اقتصــاد دان و معاون رفــاه وی، بارها اعلام 
کرده انــد. طرح تحول ســلامت از جملــه طرح های 
دولــت یازدهم اســت که به  عنــوان نیاز مــردم در 
بخش بهداشــت و درمان دنبال می شود، اما به باور 
کارشناســان، اگر رونــد بودجه بر بــودن آن مدیریت 
نشــود و نظــارت دقیق بر عملکرد وزارت بهداشــت 
صــورت نگیرد، می تواند باعث آســیب های جدی به 
حوزه اقتصاد شــود؛ یعنی اگرچه بخشی از مشکلات 
مردم در درمان حل می شــود، اما در حوزه های بسیار 
جدی تری آسیب ایجاد خواهد شد. اصلاح این طرح، 
موضوع گفت وگوی «شرق» با بایزید مردوخی است. 
وی از جمله اقتصاددانانی اســت که به سبب سال ها 
حضور در ســازمان برنامه و بودجه، تســلط جدی بر 

موضوع بودجه در کشور دارد. 
 ســه ســال از اجرای طرح تحول ســلامت به  �

 عنوان یکی از شــعارهای انتخاباتی و برنامه های 
رئیس جمهور می گذرد. این طرح با مشــکل تأمین 
منابع مواجه اســت و گفته می شود برآورد ناقص 
از ذی نفعان، مدیریت ناصحیح و بالابردن بی رویه 
تعرفه های پزشــکی، سبب این مسئله شده است. 

نظر شما دراین باره چیست؟ 
ایــن طرح یک اقدام ملی ارزشــمند اســت که با 
هدف تحت پوشش قراردادن اکثریت جمعیت کشور 
برای ســلامت و بهداشــت و درمان مــورد نظر بوده 
و بــه اجرا درآمده و یکی از اهــداف مهم آن کاهش 
پرداخــت هزینه درمان از ســوی خود بیمار اســت. 
این هدف اگرچه ارزشمند اســت، اما مستلزم داشتن 
مقدمات اجرائی اســت که متأسفانه این مقدمات به 
انــدازه کافی، در خود طرح ایجاد نشــده و نه تنها این 
طرح، بلکه تأمین اجتماعی و بیمه های بازنشســتگی 
که اکثریت جمعیت کشــور را تحت پوشش دارند، به 

خطر انداخته است. 
می گویید  � اقتصاددانــان  برخی  و  شــما   اینکه 

ممکن اســت با فشــار واردکردن به صندوق ها، 
مشکلات اقتصادی برای کشور پدید بیاید، ناظر بر 

چه آسیبي است؟ 
ما جمعیت کارگر و کارمندی داریم که ســال های 
متمادی حق بیمه خود را پرداخت کرده اند. بخشی از 
حق بیمه با کمک دولت ها تأمین شده تا صندوق های 
بیمــه به حد کافی قدرتمند باشــند کــه نیروی کار و 

جمعیت مشــغول به کار فعلــی، در عمر کاری خود 
از حمایت کافی و برای دوران بازنشســتگی از همین 
حمایت های مســتمری و پزشــکی برخوردار باشند. 
متأســفانه صندوق های بیمه گــر در ابتدای این طرح 
آ ن طور که باید در نظر گرفته نشدند. می توان گفت اگر 
به زودی این وضعیت یعنی افزایش مطالبه مسئولان 
بهداشــت از صندوق ها مدیریت نشود، صندوق های 
بیمه ما در کنار ســایر مشکلات بســیار اساسی، با این 
مســئله هم درگیر  شــوند. لازم به یادآوری نیست که 
به هیچ وجه نمی شود از خطر ورشکستگی صندوق ها 
برای اقتصاد کلان چشم پوشی کرد یا آن را به تعویق 
انداخت. تصــور کنید نیروی کاری باید به اســتخدام 
درآیــد و مشــمول تعییــن و دریافت حقوق شــود و 
کســری از حقوقــش را مطابق قانون برداشــته و به 
صندوق های بیمه بازنشســتگی واریــز کنند. موضوع 
بودجه و خزانه دولت نیست. این صندوق نه متعلق 
به بانک اســت که بتوان از آن وام های کلان گرفت یا 
برداشت های کلان از آن داشت و نه متعلق به خزانه 
اســت که بتوان برای تأمین این منابع برآن فشار وارد 

کرد. 
 و این مسئله چه تأثیری روی معیشت کارگران  �

خواهد گذاشت؟ 
وخیم ترشــدن وضعیت صندوق ها باعث آســیب 
جدی در بودجه بازنشســتگی کارگران خواهد شــد. 
ثابت شــده اســت که اگر نســبت کســانی که شاغل 
هستند به نسبت کســانی که بازنشسته هستند از ۵ یا 

۵٫۵ پایین تر بیاید دوران بحرانی این صندوق ها شروع 
می شــود. متأسفانه در شــرایط اقتصادی ای که ما در 
سال های گذشته داشــته ایم میزان اشتغال جدید نیز 
کاهش پیدا کرده اســت و دولت یازدهم تلاش کرده 
این وضعیت را بهبود بخشــد. آن هم در دوران نبود 
درآمدهــای کافی. با وجود ایــن، اخیرا وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در همایش نیکوکارآفرینی، ایجاد 
۷۰۰  هزار شــغل در ســال جدید را با مستندات نشان 
داد. با وجود این هنوز نیــاز به ترمیم جدی وضعیت 
صندوق ها وجود دارد؛ چون تعداد مستمری بگیران و 
بازنشستگان مرتبا رو به افزایش است و این نگرانی به 
وجود آمده که تنها نگرانی نیســت و باید گفت نوعی 
بحران یا به قول اسناد رســمی برنامه، «ابر بحرانی» 
در حال به وجود آمدن اســت و آن این است که توان 
صندوق ها در پرداختشان به بازنشستگان کاهش یابد. 

 به نظر شــما برای تداوم طرح تحول سلامت  �
به عنوان طــرح ملی که نیاز جامعه اســت و البته 
جلوگیری از اســتفاده بی رویه از منابع صندوق ها 

چه باید کرد؟ 
بــه نظر من باید در یک مرجع بســیار خردمند این 
موضوع بررســی شــود. نهاد بسیار ارزشــمند از نظر 
قانونی به نام شورای اقتصاد می تواند این گونه مسائل 
را حل کــرده و از بروز چنیــن بحران هایی جلوگیری 
کند. این مشــکل بین دو وزارتخانه بهداشت و درمان 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به ســود دولت 
و مردم نیســت. اگــر هر اتفاقی هم افتــاده چون این 

مسئله بســیار جدی و سراسری اســت نباید زیاد این 
اختلاف طولانی شــود و باید در یــک مرجع خردمند 
اقتصــادی اجتماعی حل وفصل شــود و باید ســعی 
شــود دیگر چنین اتفاقی نیفتــد و آنچه هم رخ داده 
نیز باید بازســازی شــود. یادمان باشد برداشت هزینه 
طرح تحول سلامت از صندوق بیمه کارگران، غیرقابل 
جبران است. متأســفانه این اتفاق زمانی افتاده است 
کــه همه می دانیــم امکانات دولتی بــه اندازه کافی 
نیســت که بتوان از طریق خزانه دولت، آن را جبران 
کرد؛ چراکه خود دولت نیــز یکی از بدهکاران اصلی 
صندوق های بازنشســتگی و صندوق تأمین اجتماعی 

است. 
 چرا بی توجه به قانون و برنامه ششــم توسعه،  �

تأمین اجتماعی  از گرفتن بخش درمــان  صحبت 
کمیسیون  بهداشت می شــود؟ در  ازسوي وزارت 
تلفیق برنامه ششم، اســتدلال های دو طرف بیان 
شد و نظر این بود که این بخش ها در اختیار وزارت 
رفاه بماند. چرا همچنان برخی مســئولان وزارت 

بهداشت دراین باره سخن می گویند؟ 
قانون گذار باورهایی دارد که در راستای آن خدمت 
می کند. ممکن اســت در شرایط انجام این خدمت، بر 
آن کار کارشناسی و بررسی همه جانبه صورت نگرفته 
باشد و نمایندگان به یک جمع بندی رسیده باشند. این 
است که در مراجع بالادســتی شورای نگهبان، چنین 
پیشــنهاداتی اگر به صورت مصوبــه مجلس عرضه 
می شود، باید برای بررسی دقیق تر و همه جانبه حتما 
بــه مجلس بازگــردد. در غیر این صــورت، همچنان 
بحران پس از بحران خواهیم داشت که از عهده آن نیز 
برنخواهیم آمــد. تأکید می کنم وضع موجود، نیازمند 
بررسی دقیق ازســوي یک گروه کارشناسی ذی صلاح 
است. این گروه کارشناسی باید در یک کار آینده پژوهی 
علمی و دقیق، به ما و مراجع قانون گذاری بگوید اگر 
چنین وضعی در پنج یا ۱۰ ســال آینده ادامه پیدا کند، 
دچار چه بحرانی خواهیم شــد؟ چراکــه اکنون تنها 
درباره وضع موجود نمی توان قضاوت کرد بلکه باید 
تداوم و استمرار چنین وضعیتی را برای متقاعدکردن 
مراجــع تصمیم گیری و قانون گذاری تشــریح کرد. در 
غیر این صورت ممکن است ما تنها به مشکلات وضع 
موجود و ســال ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ اکتفا کنیم، که به نظر 
من این فقط در حد یک مســکن نیست و ممکن است 
در حد تخریب نهادهای موجود در کشــور که از نظر 
سلامت و تأمین معیشت برای عده کثیری از جمعیت 

کشور بسیار مهم هستند، نیز باشد. 

واکنش وزیر صنعت به ادعای توکلی:
  عجله ای در امضای قراردادهای 

خودرویی نداریم
شــرق: احمد توکلــي چنــدي پیش گفتــه بود:  �

«قراردادهــای جدیــد خودرویی شــرکت ها با طرف 
خارجی خلاف قوانین بــوده و با ایرادات زیادی همراه 
اســت؛ به همین دلیل دیده بان شــفافیت و عدالت با 
صدور بیانیــه ای این ایرادات را مطــرح خواهد کرد». 
او همچنیــن گفتــه بــود: «وزارت صنعــت بالاجبار 
خودروســازان را ملــزم به امضای ایــن قراردادها آن 
هم قبل از عید می کند». این ســخنان او را محمدرضا 
نعمــت زاده بي پاســخ نمي گــذارد. وزیــر صنعت با 
بیان اینکــه «عجله ای برای تنظیــم قراردادها نداریم 
و قراردادهــای خودرویــی طبق قوانین تنظیم شــده 
است»، تصریح کرد: هر موقع به نتایج مطلوب برسیم، 
قراردادها امضا خواهد شــد. به گزارش خبرگزاري ها، 
نعمت زاده اظهار کرد: همه شرکت ها ملزم به رعایت 
قوانین هستند، در این زمینه البته قوانین خاصی نیست 
و بســتگی به شرایط و توافق طرفین دارد. وی با اعلام 
اینکه از دو ســال پیش سیاست های وزارتخانه درباره 
قراردادها اعلام شد و همه ملزم به رعایت آن هستند، 
گفــت: در همین قراردادی که شــنبه امضا شــد، من 
بشخصه در هفت تا هشت جلسه با حضور کارشناسان 
حضور داشتم و در جریان جزئیات آن هستم؛ حتی در 
آخرین جلسه که پنجشنبه انجام شد، وقتی قرارداد را 
دیدم، یکی،  دو مورد ضعیف در آن درج شــده بود که 
به مســئولان مربوطه گفتم آن را اصلاح کنند. شــنبه 
آقایــان کتبا اعلام کردند که این ایرادات برطرف شــده 
و در نهایت این قرارداد به امضا رســید. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت همچنیــن درباره دمپینگ فولاد ایران 
و اقدامــات وزارت در موضــوع مقابله با آن نیز گفت: 
بحث های مطرح شده درباره دمپینگ فولاد مربوط به 
ایران نمی شود؛ بلکه چند کشور را شامل می شود. وی 
افزود: این طور نیست که شرکت های ایرانی قیمت های 
جهانــی را رعایــت نکنند و محصول خــود را ارزان تر 
بفروشــند؛ زیرا کارخانه های فولاد علاقه مند هســتند 
حتی اگر شــده محصول خود را یــک دلار نیز گران تر 
بفروشند. البته شرکت های ایرانی پیگیری های لازم را 
در این بــاره انجام می دهند و اگر لازم باشــد، به دادگاه 
می رونــد و از حق خود دفــاع می کنند.نعمت زاده با 
بیان اینکه در ســال های گذشــته نیز موضوع دمپینگ 
محصولات پتروشیمی ایران از طرف هندوستان و چین 
مطرح شده بود، گفت: این موضوع در دادگاه مطرح و 

بالاخره ایران به عنوان برنده اعلام شد.
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